生命科学与技术学院

国际一流水平研究生课程简介
	课程名称：基因组学研究进展
	课程代码：170.510



	课程类型：□一级学科基础课 ■二级学科基础课 □其它：              

	考核方式：  考试                            
	教学方式：讲授

	适用专业：理工医各专业
	适用层次：■ 硕士  □ 博士

	开课学期：秋季         
	总学时：32
	学分：2

	先修课程要求：生物化学，分子生物学，细胞生物学，遗传学

	课程组教师姓名
	职  称
	专  业
	年  龄
	学术方向

	（负责人）何光源
	教授
	分子生物学
	54
	植物基因组学与基因工程

	杨广笑
	教授
	分子生物学
	49
	蛋白质组学及基因功能鉴定

	陈明洁
	副教授
	分子生物学
	41
	药物基因工程

	课程负责教师教育经历及学术成就简介：

主要学习与工作经历：

2007-至今 华中科技大学 理学院 副院长

2003-2007 华中科技大学 生命科学与技术学院 副院长

2002-至今 华中科技大学 中英 HUST-RRes基因工程和基因组学联合实验室 主任

1997-至今 华中科技大学 生命科学与技术学院 特聘教授，博士生导师

1997-至今 英国洛桑研究所(Rothamsted) 高级研究员

1993-1996 英国洛桑研究所 博士后

1990-1993 匈牙利科学院农业研究所 博士学位

1986-1990 中国科学院武汉植物研究所 助理研究员(讲师)

1985-1986 中国科学院武汉植物研究所 实习研究员

1984-1985 华中师范大学 生命科学院 教师

1978-1984 华中师范大学生命科学院学士学位 硕士学位

研究领域：

主要从事麦类作物品质基因分离、作物品质蛋白基因结构与功能关系、基因表达调控研究。首次获得了能正确表达外源品质基因，明显提高面筋强度的转基因硬粒小麦；提出了小麦品质构成的分子机制与终产品特性关系模型。

论文与获奖情况（截止2009年3月）：

先后主持了国家转基因生物新品种培育重大专项、“863”计划项目、“973”研究项目子课题、国家自然科学基金、中英国际合作项目等二十余项国家级和国际合作课题，发表研究论文二百余篇。指导的博士生（姚琴）被选为我国2007年出席诺贝尔奖获得者大会人选并出席了德国林岛的会议。主参编《植物基因工程》等专著6部。由于在科学研究和国际科技合作方面取得的成绩，他组建和领导的实验室于2007年受科技部委托成功主持了中欧科技年暨中欧植物生物技术学术研讨会(武汉)；实验室于2008年被科技部授予国际科技合作基地（基因工程）称号；2008年实验室被国家重大专项办公室直接委托为首批“转基因生物新品种培育”重大专项任务承担单位。

2001年被聘为华中科技大学校特聘教授

2003年入选教育部跨世纪优秀人才

2004年被评为湖北省优秀研究生导师

2005年获华中科技大学优秀共产党员称号

2005年获湖北省优秀指导教师奖

2006年获国务院特殊津贴



	课程教学目标：

1. 使学生了解基因组学的基本知识及基因组学发展的最新研究进展，掌握基因组学的基本概念、原理和相关研究方法；

2. 培养学生对于科学问题的思维方式和解决科研问题的能力；

课程大纲：

第一章  基因与基因组

    §1.1  基因与基因组的概念

§1.2  基因与基因组的关系

    §1.3  基因组的研究历程

第二章遗传作图

    §2.1 遗传作图的概念

    §2.2  遗传作图的分类

    §2.3  遗传作图的基本方法及应用

第三章基因组测序与序列组装

    §3.1 基因组测序的发展

    §3.2  基因组测序的方法

    §3.3  基因组测序的应用

第四章  基因表达调控

    §4.1 基因表达调控的概念

    §4.2  基因表达调控的原理

    §4.3  真核生物和原核生物在转录翻译上的调控差异与基因结构的关系

第五章 植物基因的定位克隆

    §5.1  基因定位克隆的概念

    §5.2  植物基因定位克隆的方法和原理

    §5.3 不同定位克隆方法的比较

    §5.4 植物基因定位克隆的应用

第六章  功能基因组学

    §6.1 功能基因组学的概念

    §6.2 功能基因组学的特点

    §6.3 功能基因组学的研究内容

    §6.4 功能基因组学的研究进展

第七章 基因组的进化

    §7.1 基因组进化的起源

    §7.2  基因组的进化的分子基础和进化模式

    §7.3  基因组进化中的突变与重组

第八章 蛋白质组学

第九章 分子系统学

	教材： 无



	主要参考书：

《现代分子生物学》朱玉贤，李毅著，高等教育出版社，2007年第三版 

《生物化学》王镜岩主编，高等教育出版社，2002第三版

	本课程达到国际一流水平研究生课程水平的标志：

师资方面：

  除了本学院的教授、副教授授课外，还邀请英国洛桑研究所高级研究员Peter  及英国布里斯托大学Alistair Hetherington 著名教授授课或作相关学术报告。今后，我们将继续从师资上提高水平，继续邀请著名教授或研究员来授课或者作专题报告。

教学内容方面：

  结合国际国内最新研究进展，给同学们介绍该课程的基本概念、原理、方法、研究进展及相关应用。内容丰富、充实，并且注重培养同学们的创新意识、科研兴趣、基本科研思路。

教学方式方面：

  采用多媒体教学，中英文结合，有助于提高同学们的英文水平，更准确的理解相关概念和原理。

教材方面：

其它：


Syllabus of World-class Graduate Courses in

College of Life Science and Technology
	Course Name: Progress in genomics research
	Course Code：170.510



	Course Type: □ Fundamental Course for 1st Level Disciplines 

           ■ Fundamental Course for 2nd Level Disciplines

           □ Others：       

	Assessment: Examination                            
	Teaching Format: Lecture

	For Majors:  Science、Engineering and medical 
	Level：■ MSc  □ PhD

	Semester: Fall
	Credit Hours: 32
	Credit: 2

	Prerequisite Courses：Biochemistry，Molecular Biology, Cell Biology，Genetics

	Teachers
	Title
	Major
	Age
	Research Interests

	He GuangYuan
	Professor
	Molecular Biology
	54
	Plant Genomics and Genetic Engineering 

	Yang GuangXiao
	Professor
	Molecular Biology
	   49
	Proteomic and Identification of Gene Function

	Chen MingJie
	Vise Professor
	Molecular Biology
	41
	Drug Genetic Engineering

	    CV of the Course Principal Instructor  Guangyuan He

Surname:              He

First Name:          Guangyuan

Sex:                      Male

Date of Birth:       March 5, 1958

Nationality:          Chinese

Work Address: China-UK HUST-RRes Genetic Engineering and Genomics Joint Laboratory College of Life Science and Technology Huazhong University of Science and Technology (HUST) Luoyu Road 1037, Wuhan 430074, China                          

Present Positions: Full professor and Vice Dean of School of Science, Huazhong

University of Science and Technology (HUST); The Head of China-UK HUST-RRes

Genetic Engineering and Genomics Joint Laboratory and The Genetic Engineering

International Cooperation base of Ministry of Science and Technology
Education:
1990-1993: Ph.D. Study in Agricultural Research Institute of Hungarian Academy of Sciences                              

1982-1984: Postgraduate Study in Department of Biology Central China Normal University Wuhan, P.R. China

1978-1982: Undergraduate Study in Department of Biology Central China Normal University

Employment:
2001-present: Professor and Head of China-UK HUST-RRes Genetic Engineering and Genomics Joint Laboratory Vice Dean of College of Life Science and Technology, HUST      
1997-2001: Higher Scientific Officer in Department of Biochemistry & Physiology Rothamsted Experimental Station Institute of Arable Crops Research Harpenden, Herts, UK. Research project: Improving the quality of EU wheats

1996-1997: Research Scientist in Department of Plant Biotechnology Wuhan Institute of Botan Academia Sinica

1993-1996: Rothamsted International post-doc fellow in Department of Biochemistry & Physiology Rothamsted Experimental Station Institute of Arable Crops Research Harpenden, Herts, UK. 

1985-1990: Research Associate in Department of Plant Biotechnology Wuhan Institute of Botany Academia Sinica

1984-1985: Assistant Lecturer in Department of Biology Central China Normal University Wuhan, P.R.China

Areas of expertise:

1. Plant tissue culture

2. Cereal transformation and crop improvement

3. Plant Molecular biology

4. Biological statistics
Further research Interests:

1. Optimisation of plant tissue and cell culture systems

2. Cereal transformation and crop improvement

3. Plant molecular breeding

	Course Objectives:

Through this course, students are required to master the basic knowledge about genomics and to catch up with the latest progress in genomics. Students should master the basic concepts, principles and related research methods.

    2. To develop the scientific way of thinking and to increase the abilities of solving scientific problems and research.

Course Outline:
Chapter 1  Genes and Genomes

§1.1  The concept of Genes and Genomes

§1.2  The relationship between Genes and Genomes

§1.3  The history of genomic study 

Chapter 2  Genetic mapping

§2.1  The concept of genetic mapping 

§2.2  The classification of genetic mapping 

§2.3  Basic methods and applications of genetic mapping 

Chapter 3  Genome sequencing and Sequence assembly

§3.1  The developments of genome sequencing 

§3.2  The methods of genome sequencing 

§3.3  The applications of genome sequencing 

Chapter 4  Regulation of gene expression

§4.1  The concept of regulation of gene expression 

§4.2  The principle of regulation of gene expression 

§4.3  The relationship between eukaryotes and prokaryotes regulation on the transcription and translation differences and the genetic structure 

Chapter 5  Positional cloning of plant genes

§5.1  The concept of positional cloning of plant genes

§5.2  The methods and principles of positional cloning of plant genes

§5.3  The comparison between different methods of positional cloning of plant genes 

§5.4  The applications of positional cloning of plant genes 
Chapter 6  Functional Genomics

§6.1  The concept of functional genomics 
§6.2  The characteristics of functional genomics 

§6.3  The research content of functional genomics 

§6.4  The progress of functional genomics research 

Chapter 7  Genome evolution
§7.1  The origins of genome evolution 

§7.2  Molecular basis and evolutionary patterns of genome evolution 

§7.3  Mutation and reorganization during genome evolution 
Chapter 8  Proteomics
Chapter 9  Molecular systematics

	Textbook: 

 None 



	References:
 《Modern Molecular Biology》Yuxian Zhu

 《biochemistry》Jingyan Wang

	Features as a World-class Graduate Course:

1. Teacher's Qualifications:
  Except from the professors and associate professors of our department, we also invite professor Peter from Rothamsted Research Insititute and professor Alistair Hetheringfrom from the University of Bristol to give lectures and presentations. From now on, we will keep working on increasing the level of teachers and inviting outstanding professors or researchers to lecture.

2. Course Contents:
  We will introduce the basic concept, principles, methods, research progress and applications of this course with the combination of international and domestic research discoveries. The course is content-rich, useful and intended to develop students’ sense of innovation, research interest and basic research ideas.

3. Teaching Format:
  This course will be brought out by multiple-medium and bilingual which can increase students’ English and help students to understand the basic concept and principles better.  

4. Textbook:
5. Others: 



